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INTRODUCCIÓ 

 

Som a l’any 2022. Ja en fa més de 40 que el procés conegut com La Transició va finalitzar, 

donant pas al període de democràcia més llarg experimentat al nostre país. No obstant, i 

concretament a Catalunya, fa també el mateix temps que a  l’agenda política s’hi troba latent 

un tema en concret: la necessitat d’elaborar una Llei Electoral Catalana. En menor o major 

intensitat, aquest assumpte s’ha debatut en pràcticament totes les legislatures des que el 

President Heribert Barrera i Costa, el 10 d’abril de 1980, estrenés la represa de l’activitat al 

Parlament de Catalunya.  

L’objectiu d’aquest treball consisteix en fer una anàlisi de les diferents propostes que s’han 

plantejat sobre aquesta, i intentar esbrinar quins han estat els principals impediments que han 

fet que no s’hagi pogut tirar endavant. Lluny de voler proposar un model ideal de Llei Electoral 

per a Catalunya (doncs són molts els estudis que hi ha al respecte), el que es pretén és fer un 

estudi sobre quines han estat les qüestions polítiques que l’han fet impossible. Es parteix doncs 

de la consideració que “el canvi de sistema electoral és una qüestió de poder polític”.1 Sota 

aquesta premissa, es planteja la hipòtesi de que la no implantació d’una eina jurídica sobre 

aquesta qüestió ja no és (només)  un problema tècnic, sinó (sobretot)  el resultat d’una in-

voluntat política.  

L’enfoc guanya rellevància si es fa una retrospectiva històrica sobre la matèria elaborada al 

respecte, doncs com ja s’ha comentat, les múltiples ponències, comissions, articles i debats 

sobre l’elaboració d’una Llei Electoral Catalana ja han assentat suficients bases com per a 

poder dissenyar un model amb unes eines tècniques jurídiques prou sòlides i contrastades. 

D’aquesta manera, es pretén teoritzar ja no sobre el “què”, sinó sobre el “per què”, esbrinant 

quins han estat els conflictes que impossibiliten el pacte polític necessari, i amb l’objectiu 

d’esclarir quins escenaris haurien de buscar-se per tal d’aconseguir una suposada voluntat 

d’entesa entre els diferents agents polítics.  

L’estructura del treball permetrà assenyalar i analitzar els principals debats amb les 

conseqüents propostes que hi ha hagut entorn a la matèria tractada en el període de democràcia 

del nostre país, parant especial atenció als esdeveniments que hagin tingut una influència en la 

matèria que es vol analitzar. Seguint una línia cronològica, s’estudiaran diferents períodes 

 
1 NOHLEN, D. Wahlsysteme der Welt. Daten und Analysen, München-Zurich, 1978, p. 395. 
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contrastant l’opinió d’experts sobre la matèria, articles, notícies i estudis sobre com es van 

viure els diferents intents d’elaboració d’una Llei Electoral Catalana.  
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PERÍODES HISTÒRICS 

 

LA TRANSICIÓ 

 

El naixement de la legislació electoral estatal  

 

Les primeres discussions sobre la necessitat d’una legislació electoral pròpia per a Catalunya 

van tenir a veure amb la forma amb què es van redactar en els inicis de la Transició les lleis 

que havien de regir els processos electorals de la nova democràcia a nivell estatal. 

Ja abans de la mort de Franco, en els cercles político-intel·lectuals i dins del propis partits 

polítics de l’oposició democràtica que començaven a actuar en la clandestinitat, es va començar 

a discutir sobre quin havia d’ésser el sistema electoral que més convenia al país.2 Així doncs, 

amb la mort del dictador, no va costar assentar un consens entorn de la necessitat d’arribar a 

un pacte entre totes les forces polítiques per a possibilitar una transició pacífica, abanderant-se 

sota unes eleccions justes, transparents i fiables, i conseqüentment amb un sistema electoral 

que garantís tots aquests requisits.3  

Les bases d’aquest consens foren les següents: a) La presència de totes les forces polítiques 

sense excepció (amb esment clar al Partit Comunista; b) La garantia dels drets bàsics 

d’expressió i activitat política (reunió, manifestació, associació); i c) La normativa electoral 

específica.4  

Paral·lelament, i recolliria també aquests principis, es va iniciar un debat de política general, 

que culminaria amb l’aprovació de la Llei de Reforma Política de 1976.5 Aquesta llei va 

introduir com a novetats una sèrie de principis de caràcter liberal i democràtic: s’afirma el 

principi de sobirania popular (art. 1.1 LRP); es proclama que els drets fonamentals de les 

persones son inviolables i vinculen als poders públics (art. 1.1 LRP); es restaura el principi de 

 
2 LARA, A.,  “1985: Aprobada la Ley Orgánica de Régimen Electoral”, ECONOMIST&JURIST, 2001.  

3 Íbidem, p. 2. 

4 VALLÈS, J., Alcance y límites de una reforma electoral española en 1981, 1982, p. 16.  

5 La Llei per a la Reforma Política va ser aprovada el 18 de novembre de 1976 per les Corts franquistes, i sotmesa 

a referèndum el 15 de desembre posterior. Va ser l’instrument jurídic que va permetre en el context de la Transició 

espanyola l’eliminació d’estructures de la dictadura franquista des d’un punt de vista jurídic.  
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la divisió de poders (art. 1.2 LRP) i el sufragi universal directe i secret dels espanyols majors 

d’edat (art. 2.2 i Disposició Transitòria Primera LRP).6 

En aquest context, i reprenent la discussió entorn al sistema electoral, el Govern estatal 

d’aleshores, encapçalat per Suárez, s’enfrontava a dues posicions polaritzades. Per un costat, 

l’ala conservadora, que assumia que la dictadura havia acabat i que calia dissenyar un nou 

sistema democràtic. La proposta d’aquest sector girava entorn a la d’un sistema electoral 

majoritari, que amplifiqués la més que probable victòria de la dreta (que posteriorment es 

presentaria a les eleccions sota la formació de la Unión de Centro Democrático) en unes 

eleccions generals.7 Per l’altre, els grups de l’oposició d’esquerres, que defensaven una màxima 

proporcionalitat.8 El Govern, però, volia negociar l’esmentada llei amb tots els grups de 

l’oposició,9 i finalment va proposar alguns criteris bàsics sota els quals desenvolupar la norma. 

Es va decidir establir la província com a circumscripció electoral; una fórmula majoritària per 

a l’elecció del Senat, i una elecció proporcional per al Congrés (VALLÈS, 1982, p. 17). 

Aquestes mesures suposaven un consens prou ampli com per a què totes dues posicions 

acceptessin iniciar un diàleg. Tot i així, l’oposició va reclamar que el dret a vot fos possible a 

partir dels 18 anys (doncs era a partir dels 21), i que hi hagués el màxim de proporcionalitat 

possible per a totes dues cambres. Aquestes demandes no resultaren fructíferes, doncs es va 

negar la participació als menors de 21 anys i s’establí una repartició dels diputats que premiaria 

a les zones més conservadores.10 En la mateixa línia, s’opta per la fórmula electoral D’Hont 

per al Congrés, i per la modalitat d’escrutini majoritari limitat per al Senat. La única concessió 

que aconsegueix l’oposició és una barrera electoral molt limitada, que queda fixada en el tres 

per cent dels vots emesos. Els resultats de tots aquests equilibris van quedar reflectits en el 

Reial Decret Llei 20/1977 (RDL 20/1977 en endavant). Paral·lelament a aquestes negociacions, 

 
6 CONTRERAS, M. CEBRIÁN, E. “La ley para la reforma política: memòria y legitimidad en los inicions de la 

transición española a la democràcia”, Revista de Estudis Políticos, nº 168, 2015, p. 90 

7 “Una encuesta de EUROPA PRESS”. EL PAÍS, 12 de juny del 1977. Recuperat de: 

https://elpais.com/diario/1977/06/12/espana/234914410_850215.html. En aquesta enquesta realitzada per 

“Europa Press” el dia 11 de juny de 1977, es pronosticava: “casi 150 escaños obtiene la Unión del Centro, contra 

91 el PSOE. Alianza Popular, con 46 escaños, se sitúan en una zona media, muy por delante de la Democracia 

Cristiana (FDC) Unidad Socialista (PSP-FPS) y Partido Comunista.” 

8  Íbidem, p, 17  

9 Íbidem. p, 17  

10 Íbidem. p, 17 

https://elpais.com/diario/1977/06/12/espana/234914410_850215.html
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es constitueix la coalició electoral “Unión de Centro Democrático” amb la què Adolfo Suárez 

es presentaria a les eleccions.  

A les eleccions del 15 de juny de 1977, fruit de l’aplicació del que s’havia discutit, en surt 

clarament reforçada la UCD,11 revalidant la majoria de centre-dreta, legitimada a més a més 

per part de l’esquerra que validava el procés seguit (VALLÈS, 1982, p. 17). També cal 

assenyalar que el RDL 20/1977, lluny de ser una norma transitòria tal i com havia estat 

dissenyada, es va prolongar estenent la seva vigència a les següents eleccions de 1979 

(CACIAGLI, 1980, p. 25). Alhora, part dels preceptes ja havien estat incorporats a la 

Constitució de 1978.12 

La comissió dels 20 i la Disposició Transitòria de l’Estatut de Catalunya 

  

Pel que fa a Catalunya –i d’aquí la rellevància de la retrospectiva històrica a la legislació 

electoral estatal-, aquesta tampoc es va salvar de la velocitat amb què es desenvolupaven els 

esdeveniments.  

Per a poder analitzar el resultat final recollit en la Disposició Transitòria quarta de l’Estatut, 

cal entendre el seu procés d’elaboració. 

L’origen del ‘sistema electoral’ català, el trobem en la Comissió dels vint.13 La concepció 

territorial de Catalunya va esdevenir un element central a l’hora de pactar entre les diferents 

forces polítiques el que haurien de ser les circumscripcions electorals. La no acceptació de 

 
11 Les eleccions celebrades el 15 de juny de 1977 li van donar un resultat a la UCD de 165 escons, 47 escons per 

sobre del segon partit que fou el PSOE. El PCE amb 20 diputats, AP amb 20 i PDPC amb 11, foren també altres 

partits amb resultats destacables. Tot i la important diferencia d’escons, en percentatge de vot, la UCD es situava 

només 5 punts per sobre del seu perseguidor.   

12 Articles 68 i 69 de la Constitució Espanyola.  

13 La comissió dels vint és la comissió de representants que va elaborar l’avantprojecte de l’Estatut d’Autonomia 

de 1979. Aquest avantprojecte fou preparat per una representació de vint diputats i senadors de les Corts 

espanyoles escollits en les primeres eleccions democràtiques després del franquisme. Els membres de la Comissió 

foren Macià Alavedra (CDC), Miquel Roca Junyent (CDC), Laureano López Rodó (AP), Eduardo Martín Toval 

(PSC), Josep Andreu Abelló (PSC), Josep Maria Triginer (PSC), Josep Benet (independent per el PSUC), Felip 

Solé Sabarís (PSC), Jaume Sobrequés (independent per el PSC), Josep Subirats (PSC), Josep Sendra (CDC), Jordi 

Solé Tura (PSUC), Josep Solé Barberà (PSUC), Dolors Calvet (PSUC), Josep Verde Aldea (PSC), Marcel·lí 

Moreta (UCD), Anton Cañellas (CC-UCD), Joaquim Arana (ERC), Manel de Sàrrega Gómez (UCD) i Carles 

Güell de Sentmenat (CC-UCD).  
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l’estructura provincial havia estat una de les característiques distintives del moviment 

catalanista, i aquest fet va comportar la creació d’un front comarcalista encapçalat per CDC.14  

En paraules extretes de l’entrevista realitzada al Sr. Jaume Magre: “l’any 76, el sector 

comarcalista estava format per CDC i ERC, i curiosament, un clar defensor també era la ja 

extinta UCD.” (Veure Annex 1). Sense ser comarcalistes, la resta de ponents tampoc es 

trobaven còmodes amb la idea que les províncies esdevinguessin les possibles 

circumscripcions electorals, degut a la forta connotació franquista d’aquestes. Fora d’aquest 

element de rebuig comú, la distància entre les formacions polítiques per a posar-se d’acord en 

quina havia de ser la circumscripció electoral, era insalvable.15 Aquest va ser sens dubte el 

principal element de discòrdia en els debats i prova n’és que durant les sessions del Ple dels 

parlamentaris,16 es van presentar un total de nou esmenes sobre aquest punt.17 

Des de l’esquerra (Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), Partit Socialista Unificat de 

Catalunya (PSUC) i Entesa dels Catalans, es defensava un sistema electoral el més 

proporcional possible.18 Cal remarcar que aquest sector defensava la vegueria com a 

circumscripció electoral.19 En aquest sentit, el PSUC va proposar que Catalunya fos una 

circumscripció única, per tal de beneficiar al màxim els seus resultats, doncs tenien a l’àrea de 

Barcelona el seu gruix electoral.20 

Sota aquesta pluralitat de propostes, s’hi deixava entreveure una idea de país. L’esquerra, i 

sobretot el PSUC, tenien una lectura clarament metropolitana. En paraules de l’entrevista 

realitzada al professor Agustí Bosch: “El PSUC, per exemple, té una lectura clarament 

 
14 Aquest bloc pretenia que cada comarca es constituís en circumscripció electoral, o si això no era possible, que 

les províncies amb menys població pugessin escollir un mínim de diputats suficientment elevat per compensar el 

predomini poblacional de la conurbació de Barcelona.  

15 Íbidem, p. 382.  

16 El 25 de juny de 1977, només deu dies després de les eleccions estatals, tots els diputats i senadors es van 

constituir en Assemblea de Parlamentaris.  

17 Concretament, dos de CDC i una d’AP, ERC, PSC, PSUC, UCD y UC-DCC, diputat Cañellas, diputat Sala i 

Canadell (CDC) i senador Ferrer i Gironès (Entesa dels Catalans, a títol individual). Vid. SOBREQUÉS, J., 

L’Estatut de la Transició. L’Estatut de Sau (1978-79) Barcelona, Parlament de Catalunya, 2010.  

18 MAGRE, J. CUARENTA AÑOS DE LA LEY ELECTORAL PARA EL PARLAMENTO DE CATALUNYA. 

UNED. Teoría y Realidad Constitucional, núm. 45, 2020, ISSN 1139-5583, pp. 379-401. 

19 El seu origen tal i com ho proposaven, era la divisió territorial de Catalunya de la II República. Es va dissenyar 

una divisió en 38 comarques i 9 vegueries.  

20 Íbidem, p. 384.  
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metropolitana. Per contra, que a una persona del Pirineu li diguin que no tindrà cap 

representant al Parlament, li semblarà injust” (Veure Annex 2).  

Curiosament però, finalment es van haver d’abandonar totes les posicions, degut a què existia 

la voluntat de realitzar les primeres eleccions al Parlament de Catalunya amb la màxima 

celeritat possible.21 Així ho explica el professor Jordi Capo, present en una reunió celebrada 

entre vàries personalitats en la què s’acabaria acordant el grau de proporcionalitat de les 

eleccions.22 Diu: “La proposta de fer les eleccions des dels partits judicials era inviable, doncs 

no hi havia estructura, i per tant la única solució era fer-ho mitjançant la província”. (Veure 

Annex 3).  L’adaptació de la comarca com a circumscripció electoral, suposava enfrontar-se a 

masses problemes tècnics, com per exemple la falta de censos i juntes electorals.23  

Resulta destacable que després d’aquest debat que presentava en el seu rerefons el contrast 

entre la concepció territorial de Catalunya, i la conseqüent renúncia que es va acabar fent en 

pro de les províncies, el prorrateig d’escons i la fórmula a utilitzar no suscitessin una discussió 

tan viva.24 El professor Jordi Capo explica que en la mateixa reunió abans exposada, s’hi va 

debatre quin hauria de ser el prorrateig corresponent a cada província i els ponents van acordar 

penalitzar a Barcelona amb una desproporció del 10%. En paraules textuals del mateix Jordi 

Capo: “La reunió va ser tan poc tècnica, que la única directriu amb què vam construir la 

composició del nou Parlament de Catalunya, era que Barcelona havia de tenir una 

subrepresentació del 10%”. D’aquesta manera, el mateix Jordi Capo i Rodolfo Martín Villa,25 

van acabar de donar forma al redactat, fixant el número de diputats del Parlament en 135. “El 

Sr. Martín em va proposar que el Parlament tingués 150 diputats, jo li vaig respondre que em 

semblaven masses, que trobava més convenient que n’hi hagués 135, i sense més números 

sobre la taula vam acabar decidint que aquesta seria la xifra”.  

 
21 Íbidem, p. 385 

22 En paraules extretes de l’entrevista, els membres presents en la reunió van ser: Jordi Pujol (CDC), Eduardo 

Martín Toval (PSC), Jordi Solé Tura (PSUC), Miquel Roca Junyent (CDC), Gregorio López Raimundo (PSUC), 

Joan Raventós i Carner (PSC), i dirigida per José Pedro Pérez-Llorca (UCD). El Sr. Jordi Capo hi va assistir en 

qualitat de tècnic. 

23 Ídibem, p, 386.  

24 Íbidem, p, 386.  

25 Rodolfo Martín Villa, aleshores diputat al Congrés Espanyol per la UCD, va arribar a ser Ministre 

d’Administració Territorial, i posteriorment Vicepresident del Govern d’Espanya.  Ha estat una de les figures 

destacables de la transició espanyola. Va tenir un paper molt important en la redacció del RDL 20/1977.  
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Els acords de la Comissió dels 20 s’acaben recollint en la Disposició Transitòria quarta de 

l’Estatut de 1979 que serien les línies mestres sota les que s’organitzarien les imminents 

eleccions. En el mateix redactat, en el seu punt número cinc, s’especificava que “en tot allò 

que no sigui previst en la present Disposició, seran d’aplicació les normes vigents per a les 

eleccions legislatives al Congrés dels Diputats de les Corts Generals”. Implícitament doncs, 

s’establia sense mencionar-ho una barrera mínima del 3%,26 i que el repartiment d’escons es 

faria mitjançant la fórmula electoral D’Hondt.27 D’aquesta manera, la norma que es va 

encarregar de cobrir les llacunes que deixava la disposició transitòria de l’Estatut d’Autonomia 

de 1979 va ser el RDL 20/1977 que ja s’ha analitzat.28  

Sota aquest paraigües legislatiu, es convoquen les primeres eleccions al Parlament de 

Catalunya l’any 1980 establint les circumscripcions electorals en les quatre províncies de 

Barcelona, Girona, Lleida i Tarragona,29 així com un prorrateig d’escons entre elles, i assignar 

les competències d’organització i justícia electorals a les juntes provincials electorals i a 

l’Audiència Territorial de Barcelona.30   

Aquest periple de negociacions culminarien com s’ha explicat amb les eleccions del 20 de març 

de 1980 de les que en va sortir victoriosa Convergència i Unió amb un resultat de 43 escons i 

un 27.83% dels vots. El seu candidat, el M.H.P Jordi Pujol i Soley esdevindria posteriorment 

escollit president gràcies als vots dels Centristes de Catalunya i Esquerra Republicana de 

Catalunya. D’aquesta manera s’iniciava un llarg període d’hegemonia de Convergència i Unió 

ostentant el poder de la Generalitat de Catalunya.  

 

 
26 Íbidem, 9. 387 

27 La Llei D’HONDT és un sistema electoral de càlcul proporcional que divideix el nombre de vots emesos per a 

cada partit, entre el número de càrrecs electes amb els que compta cada circumscripció.  

28 PRESNO, M. “Nuevos Estatutos de autonomía con viejos sistemas electorales”. Revista d’estudis autonòmics 

i federals, nº 5, 2007, p.125. 

29 Disposició transitòria Quarta.2: “Les circumscripcions electorals seran les quatre províncies de Barcelona, 

Girona, Lleida i Tarragona. El Parlament de Catalunya estarà integrat per 135 diputats, dels quals la 

circumscripció de Barcelona Escollirà un Diputat per cada 50.000 habitants, amb un màxim de 85 Diputats. Les 

circumscripcions de Girona, Lleida y Tarragona escolliran un mínim de 6 diputats, més un per cada 40.000 

habitants, atribuint-se a les mateixes 17, 15 i 18 diputats, respectivament” 

30 MAGRE, F. CUARENTA AÑOS DE LA LEY ELECTORAL PARA EL PARLAMENTO DE CATALUNYA. 

UNED. Teoría y Realidad Constitucional, núm. 45, 2020, ISSN 1139-5583, pp. 379-401.  
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L’HEGEMONIA DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ 

 

Joan Oliver Araujo explica en el seu llibre Los sistemas electorales autonómicos, que siguin 

quines siguin les formes de govern i els sistemes electorals, tota majoria parlamentària té una 

tendència natural a no modificar substancialment la normativa electoral amb la què va resultar 

triomfant en l’últim procés electoral (ARAUJO, 2011, p. 51). 

Les primeres eleccions al Parlament de Catalunya, van donar la victòria a Convergència i Unió 

(CiU).31 Des d’aquest moment, i fins el 16 de desembre de 2003, CiU governa Catalunya sota 

la presidència de Jordi Pujol. En aquest segon període de la Transició, el sistema de partits 

s’estabilitza i es dibuixa,  tot i que no de forma clara, un bipartidisme protagonitzat per la pròpia 

CiU i el PSC.32 

Durant aquest període d’estabilitat, el sistema electoral català ha gaudit d’uns efectes 

notablement proporcionals. El grau de proporcionalitat segons l’Índex de Rose,33 ha oscil·lat 

entre el 90,1% de les primeres eleccions autonòmiques, fins a un màxim assolit l’any 2003, 

que va ser d’un 96,7%.  

En realitat, les hipotètiques distorsions creades pel sistema electoral no venen generades per la 

proporcionalitat, sinó pel prorrateig, i conseqüentment genera una desproporcinoalitat.34 

Aquest conflicte s’explica si entenem que la desviació no es deriva de la traducció de vots en 

escons de cada circumscripció, doncs com s’ha dit la proporcionalitat és força alta, sinó que la 

distorsió prové doncs, del nombre d’escons que té determinat cada circumscripció, és a dir, la 

proporció d’escons que té respecte el seu cens electoral. Com a exemple s’exposen les dades 

dels resultats de les eleccions a Catalunya de 1995 a la circumscripció de Lleida i Barcelona. 

Pel que fa a Barcelona, el resultat en percentatge de vots i escons va ser el següent: 39% dels 

vots i 34 diputats per a CiU, un 25.4% dels vots i 22 diputats per al PSC, un 13.6% dels vots i 

 
31 Resultats eleccions catalanes del 20 de març de 1980: Convergència i Unió (CiU) 43 diputats, 27,83% de vots; 

Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC-PSOE) 33 diputats, 22,43% vots; Partit Socialista Unificat de Catalunya 

(PSUC) 25 diputats, 18,77% de vots; Centristes de Catalunya-UCD (CC-UCD) 18 diputats, 10,61% vots; Esquerra 

Republicana de Catalunya (ERC) 14 diputats, 8,90% vots; Partido Socialista de Andalucía-Partido Andaluz (PSA) 

2 diputats, 2,66% vots.   

32 Íbidem, p. 390.  

33 L’índex de Rose, és una modalitat d’índex de proporcionalitat que prové de l’índex de Loosemore i Hanby. Va 

ser proposat per Mackie i Rose (1982 i 1991).  

34 Íbidem, p. 390. 
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12 diputats per al PP, un 11.2% dels vots i 10 diputats per a IC-EV, i un 8.7% dels vots i 7 

diputats per a ERC. Si traduïm el nombre d’escons de cada partit en quin percentatge suposen 

per al total (recordem que a Barcelona el nombre d’escons total és de 85), observem els 

següents resultats: CiU obté 34 diputats, per tant un 40% del total, generant una desviació de 

l’1% respecte el percentatge de vots obtinguts; el PSC obté 22 diputats, per tant un 25.9% del 

total, generant una desviació del 0.4% respecte el percentatge de vots obtinguts; el PP obté 12 

diputats, per tant un 14.2% del total, generant una desviació del 0.6% respecte el percentatge 

de vots obtinguts; IC-EV obté 10 diputats, per tant un 11.76% del total, generant una desviació 

del 0.56% respecte el percentatge de vots obtinguts; i per últim, ERC obté 7 diputats, per tant 

un 8.23% del total, generant una desviació del 0.47% respecte el percentatge de vots obtinguts. 

Si s’observen els resultats a Lleida, els resultats queden de la següent manera: 49.5% dels vots 

i 8 diputats per CiU, un 19.4% dels vots i 3 diputats per al PSC, un 12.2% dels vots i 2 diputats 

per al PP, un 12.8% dels vots i 2 diputats per a ERC, i un 4.1% dels vots i 0 diputats per a IC-

EV. Pel que fa a aquesta circumscripció, s’ha de recordar que té destinats 15 diputats sobre el 

total. D’aquesta manera, si traduïm el nombre d’escons de cada partit en quin percentatge 

suposen per al total, observem els següents resultats: CiU obté 8 diputats, per tant un 53.3% 

del total, generant una desviació del 3.8% respecte el percentatge de vots obtinguts; el PSC 

obté 3 diputats, per tant un 20% del total, generant una desviació del 0.6% respecte el 

percentatge de vots obtinguts; el PP obté 2 diputats, per tant un 13.3% del total, generant una 

desviació d’un 1.1% respecte el percentatge de vots obtinguts; IC-EV obté 0 diputats, per tant 

un 0% del total, generant una desviació del 4.1% respecte el percentatge de vots obtinguts; i 

per últim, ERC obté 2 diputats, per tant un 13.3% del total, generant una desviació del 0.5% 

respecte el percentatge de vots obtinguts. (Veure Annex 4) 

D’aquesta manera es pot observar que la desviació en relació al nombre de vots obtinguts a 

cada circumscripció, i el percentatge d’escons, és mínima. És cert que en comparativa, la 

desviació és inferior a la circumscripció de Barcelona que a la de Lleida, però aquest factor es 

deriva de la magnitud de la circumscripció, doncs quan més gran és, més precisa pot ser la 

traducció de vots en escons. Per contra, tot i aplicar la mateixa fórmula electoral, a la 

circumscripció de Lleida la traducció de vots en escons assoleix una desviació superior, però 

és un element que no es pot corregir mitjançant una millor fórmula, sinó que se li hauria 

d’assignar un nombre d’escons superior per tal de poder representar i conseqüentment traduir 

millor el nombre de vots en escons. De totes maneres, es pot observar que en totes dues 
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circumscripcions (la més gran i la més petita en relació amb les quatre que té Catalunya) no 

presenten valors gaire alts de desviació pel que fa a la proporcionalitat.  

Si es repeteix el mateix exercici de proporcionalitat però en comptes d’estudiar el nombre 

d’escons en funció dels vots, s’estudia el nombre d’escons per a cada circumscripció el resultat 

és diferent. Val a dir que la demografia catalana ha evolucionat, i els valors que s’ofereixen 

són en relació a l’any 2021.35 Si es fa un prorrateig entre el percentatge de població a cada 

circumscripció i el percentatge d’escons que té la mateixa, observem els següents valors: 

Barcelona té actualment un 73.71% de la població però només un 62.97% dels escons, Girona 

té actualment un 9.97% de la població però un 12.59% dels escons, Lleida té actualment un 

5.6% de la població, però un 11.11% dels escons, i Tarragona té actualment un 10.68% de la 

població, però un 13.33% dels escons. D’aquesta manera es pot observar que la desviació es 

produeix en el repartiment d’escons per a cada circumscripció, no en la traducció de vots en 

escons en cada circumscripció. Es pot observar que Barcelona és la principal damnificada 

d’aquesta desviació, mentre que Lleida és la més beneficiada.  

En l’entrevista amb el Professor Agustí Bosch, exposava la següent reflexió: “El problema 

principal és merament tècnic. Es confon la proporcionalitat amb el prorrateig. Per exemple: 

el sistema electoral del País Basc, és molt proporcional perquè les 3 circumscripcions tenen 

25 escons. Això vol dir que fins i tot els partits més petits són representats, i el percentatge de 

vot queda molt ben representat. Per contra, el prorrateig és molt desviat, doncs el percentatge 

d’escons de cada circumscripció no va d’acord al nombre de població.”   

Així doncs, l’hegemonia de CiU durant aquest període, sense negar l’evidència d’uns resultats 

molt bons en les eleccions, es va veure beneficiada pels efectes que el sistema electoral català 

té en el repartiment d’escons per a cada circumscripció, i no en la traducció dels vots en 

escons.36 Per tant, i en el cas de Catalunya és clarament visible, els partits que obtinguin millors 

 
35 L’any 1995, Catalunya tenia una població total de 6.100.983 persones. A la província de Barcelona la població 

era de 4.652.704 persones, a Girona de 524.781 persones, a Lleida de 355.824, i a Tarragona de 567.584 persones. 

Per tant, en percentatge la relació era la següent: Barcelona tenia un 76.26% de la població total, Girona un 8.6%, 

Lleida un 5.83%, i Tarragona un 9.3%. Per contra, l’any 2021, Catalunya tenia una població total de 7.739.758 

Persones.  A la província de Barcelona la població era de 5704.697 persones, a Girona de 771.779 persones, a 

Lleida de 436.352, i a Tarragona de 826.930 persones. Per tant, en percentatge la relació era la següent: Barcelona 

tenia un 73.71% de la població total, Girona un 9.97%, Lleida un 5.6%, i Tarragona un 10.68%. IDESCAT. 

Població a 1 de gener. Províncies. Recuperat de: https://www.idescat.cat/pub/?id=aec&n=245 

36 Íbidem, p. 391. 

https://www.idescat.cat/pub/?id=aec&n=245
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resultats en l’àmbit rural (sobretot a Lleida),37 aconseguiran més fàcilment representació 

parlamentària efectiva, degut a que el percentatge d’escons destinat a la circumscripció en 

qüestió és major al seu percentatge de població, mentre que passa el contrari amb els partits 

que tinguin una concentració de vot més alta en zones urbanes.38  

Aquesta realitat explica  que CiU perdés el seu interès per la redacció d’una Llei Electoral 

Catalana. En paraules del professor Jordi Capo: “Tots els membres que vam participar d’una 

manera o altra en el procés d’elaboració de la legislació electoral catalana, donàvem per fet, 

que sinó la primera, la Llei Electoral Catalana seria de les primeres normes que aprovaria el 

Parlament de Catalunya”. Aquesta convicció, però, no es va materialitzar.  

Val a dir que CiU defensava el sistema electoral vigent amb arguments territorials. En la 

clausura de l’Escola d’Hivern de CiU de l’any 2003, el mateix Jordi Pujol defensava a ultrança 

un “equilibri territorial”.39 L’argument se sostenia sota la idea de protegir la representació de 

les zones més despoblades de Catalunya.  

Així doncs, el sistema electoral català queda bloquejat, mantenint la disposició transitòria 4ª 

com a norma reguladora (COMISSIÓ D'EXPERTS, 2007, p. 11). L’any 1985 es va aprovar la 

Llei Orgànica 5/1985, de 19 de juny, del Règim Electoral General, convertint-se en la principal 

norma electoral per al sistema electoral estatal  i, a falta de normativa específica per a 

Catalunya, també per al sistema electoral català. Aquesta norma substituïa el Real Decret Llei 

20/1977 (ARAUJO, 2011). 

 
37 La presencia de la coalició CiU en les províncies de Tarragona, però sobretot Lleida i Girona és enorme. Des 

del 1984, el percentatge de vot  ha oscilat entre una tercera part i la meitat dels vots vàlids a la circumscripció de 

Tarragona, i entre el 60 % i la meitat en els altres dos districtes. Per contra, en la circumscripció de Barcelona, 

l’interval es sitúa entorn el 40% i una tercera part dels vots vàlids. (MAGRE, 2020, p. 391)  

38 MAGRE, F. CUARENTA AÑOS DE LA LEY ELECTORAL PARA EL PARLAMENTO DE CATALUNYA. 

UNED. Teoría y Realidad Constitucional, núm. 45, 2020, ISSN 1139-5583, pp. 379-401. p. 391 

39 L.D. (10 de febrer de 2003). “Pujol critica la reforma de la ley electoral propuesta por Maragall porque “da 

miedo”. Libertad digital. Recuperat de: https://www.libertaddigital.com/espana/2003-02-10/pujol-critica-la-

reforma-de-la-ley-electoral-propuesta-por-maragall-porque-da-miedo-1275750947/ 

  

https://www.libertaddigital.com/espana/2003-02-10/pujol-critica-la-reforma-de-la-ley-electoral-propuesta-por-maragall-porque-da-miedo-1275750947/
https://www.libertaddigital.com/espana/2003-02-10/pujol-critica-la-reforma-de-la-ley-electoral-propuesta-por-maragall-porque-da-miedo-1275750947/
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Els efectes distorsionadors d’aquest sistema es manifesten encara més a partir de les eleccions 

de l’any 1999, 40 doncs per primer cop -i passaria també en les següents eleccions de 2003,41-, 

la formació política que va aconseguir un major nombre de vots no va ser la que va obtenir un 

major nombre de diputats en el Parlament de Catalunya. (COMISSIÓ D'EXPERTS, 2007, p. 

12). 

“A mesura que avançava la nit i el recompte a les poblacions més distants -els pobles petits i 

llunyans-, l’avantatge de vots no es traduïa en majoria d’escons al Parlament de Catalunya. 

Era culpa de la vella disposició transitòria de la llei electoral del 1979, la qual havia de servir 

només per a les primeres eleccions i encara és vigent avui” (MARAGALL, 2008, p. 241). Així 

descriu l’ex president Margall en les seves memòries el que va viure la nit de l’escrutini de les 

eleccions autonòmiques del 1999.  

 

L’ÈPOCA DEL TRIPARTIT 

 

L’any 2003, arran del resultat de les eleccions del 16 de novembre, es va formar el primer 

tripartit, format per el Partit dels Socialistes de Catalunya-Ciutadans pel Canvi (PSC-CpC, 

Esquerra Republicana de Catalunya-Catalunya 2003 ERC) i Iniciativa per Catalunya Verds-

Esquerra Unida i Alternativa (ICV i EUiA), tot i que Convergència i Unió va guanyar les 

eleccions en nombre d’escons. Convergència, que havia vist reduïda la seva representació dels 

seixanta diputats que tenia el 1995 a només quaranta-sis, va haver de cedir el govern al tripartit 

presidit per Pasqual Maragall (FONTANA, 2014, p. 421). Un dels principals objectius dels 

dirigents polítics de la nova legislatura va ser la reforma de l’Estatut de Catalunya, aprofitant 

el canvi en la política espanyola que va dur al PSOE al poder. Amb la promesa del cap del 

govern espanyol, el socialista José Luis Rodríguez Zapatero, de donar-los ple suport, el govern 

 
40 Resultats eleccions catalanes del 17 d’octubre de 1999: Convergència i Unió (CiU) 46 diputats, 30,94% de vots; 

PSC-Ciutadans pel Canvi (PSC-CpC) 42 diputats, 31,16% de vots; Esquera Republicana de Catalunya (ERC) 23 

diputats, 16,44% de vots; Partit Popular (PP) 15 diputats, 11,89% de vots; Iniciativa per Catalunya-Verds (IC-V) 

3 diputats, 2,51% de vots.  

41 Resultats eleccions catalanes del 16 de novembre de 2003: Convergència i Unió (CiU) 56 diputats, 37,70% de 

vots; PSC-Ciutadans pel Canvi (PSC-CpC) 36 diputats, 30,33% de vots; PSC-Ciutadans pel Canvi-IC-Verds 

(PSC-CC-IC-V) 16 diputats, 7,52% de vots; Partit Popular (PP) 12 diputats, 9,51% de vots; Esquera Republicana 

de Catalunya (ERC) 12 diputats, 8,67% de vots; Iniciativa per Catalunya-Verds (IC-V) 9 diputats, 7,28% de vots.  
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català va començar el novembre de 2004 l’elaboració a Miravet del text que el Parlament català 

aprovaria el 30 de setembre de 2005. (FONTANA, 2014, p. 421) 

La reforma, des d’un punt de vista institucional, va suposar una modificació en el sí de les 

majories parlamentàries necessàries per a modificar la legislació electoral. L’article 52.2 

establia que: “(...) El règim electoral es regula per una llei del Parlament aprovada en una 

votació final sobre el conjunt del text per majoria de dos terceres parts dels diputats”.42 Aquest 

fet, que partia de la voluntat de generar grans consensos de país, ha resultat acabant sent una 

eina de bloqueig.  

Paral·lelament als canvis legislatius, la demografia catalana també havia patit importants 

canvis ens els darrers anys, amb un creixement vegetatiu de més del vint per cent.43 Aquest 

increment s’ha repartit per tot el territori, però s’ha manifestat sobretot a la circumscripció de 

Barcelona, generant un desequilibri encara més pronunciat en la subrepresentació de la 

conurbació barcelonina.44 

 

La comissió d’experts de l’any 2007 

 

En aquest context, el Govern de la Generalitat, amb el vistiplau dels grups parlamentaris (Acord 

de Govern del 27 de març), va aprovar la creació d’una Comissió d’experts per realitzar els 

treballs previs a la redacció d’una Llei electoral de Catalunya.45 

 

L’objectiu, exposat en el mateix redactat que van fer en finalitzar la Comissió els seus 

membres, va consistir en analitzar els procediments electorals vigents a diferents països, tenint 

en consideració els precedents de Catalunya, a fi de presentar un seguit de propostes per a les 

eleccions del Parlament de Catalunya (COMISSIÓ D'EXPERTS, 2007, p. 15). 

 

 
42 MAGRE, F. CUARENTA AÑOS DE LA LEY ELECTORAL PARA EL PARLAMENTO DE CATALUNYA. 

UNED. Teoría y Realidad Constitucional, núm. 45, 2020, ISSN 1139-5583, pp. 379-401. p. 392 

43 Idescat (1857-2021. Població a 1 de gener. Províncies. Recuperat de: 

https://www.idescat.cat/pub/?id=aec&n=245 

44 ALBERICH, J. (2010). “L’ús de l’espai. Transformacions territorials a l’Àrea Metropolitana de Barcelona”. 

Papers, nº 51. pp.28-43. 

45 La comissió d’experts del 2007 va estar presidida per el Sr. Josep M. Colomer Calsina. Els vocals foren: El Sr. 

Agustí Bosch Gardella; Joan Botella Corral; Jaume Magre Ferran; Josep M. Reniu Vilamala; Jordi Sauret Pont.  

https://www.idescat.cat/pub/?id=aec&n=245
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Els tres principals acords que es van assolir van ser, en primer lloc, que s’establiria la vegueria 

com a circumscripció; en segon, l’eliminació de l’actual número màxim d’escons per a la 

circumscripció de Barcelona; i en tercer lloc, la substitució de la llista tancada per una llista 

desbloquejada, que permetés el vot preferent.46 En converses amb membres de la Comissió, 

compartien que el tema que va comportar més discussió va ser el del prorrateig d’escons. “La 

proposta que en va sortir va ser molt conservadora, continuista, doncs era fer més o menys el 

que hi havia, canviant les províncies per les vegueries. (...) El que si que s’innovava, era 

l’entorn, com per exemple, amb la creació de la Junta Electoral, la forma de votar...en 

definitiva l’administració electoral”, deia el professor Bosch. 

 

La proposta de la Comissió és un sistema que no s’allunya en excés de l’actual, en el que 

s’elimina el límit màxim al que pot accedir la circumscripció de Barcelona, els 85 escons. Es 

tractaria doncs d’aconseguir una certa concessió per part dels partits d’esquerra i el Partit 

Popular, per tal que abandonin la idea d’una circumscripció única, i per contra, els partits 

nacionalistes haurien de cedir trencant el sostre dels 85 diputats per Barcelona.47 

 

La Ponència de la Comissió d’Afers Institucionals de l’any 2010 

 

El 7 de maig de 2010 es publica al Butlletí Oficial del Parlament de Catalunya l’Informe de la 

Ponència de la Comissió d’Afers Institucionals número 701. Tots els grups parlamentaris 

havien sol·licitat la creació d’una ponència parlamentària amb representació de tots els grups 

parlamentaris per a elaborar una proposició de Llei Electoral de Catalunya, a partir del 

document Participació, representació, transparència. Informe per a la Llei electoral de 

Catalunya, elaborat per la comissió d’experts creada per acord del Govern del 27 de març de 

2007.48 L’objectiu de la ponència no era altre que estudiar les posicions de cada grup 

parlamentari en relació amb el sistema electoral de Catalunya.49 

 

 
46 MAGRE, F. CUARENTA AÑOS DE LA LEY ELECTORAL PARA EL PARLAMENTO DE CATALUNYA. 

UNED. Teoría y Realidad Constitucional, núm. 45, 2020, ISSN 1139-5583, pp. 379-401. p. 398 

47 Íbidem, p. 398. 

48 Informe de la Ponència de la Comissió d’Afers Institucionals. Butlletí Oficial del Parlament de Catalunya, 7 

de maig de 2010, núm 701, p. 3. 

49 Íbidem, p. 4. 
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El que es coneix dels debats que hi van haver és poc, doncs es va acordar que les sessions de 

la Ponència no es gravarien ni es transcriurien.50 El que sí que sabem, és que els treballs 

realitzats per la Comissió d’experts van servir de molt poc, doncs els partits a l’hora d’intentar 

establir consensos van decidir mantenir les seves posicions rígides. Respecte de les 

circumscripcions, ERC i CiU van continuar apostant per les vegueries, i amb un segon nivell 

comarcal en el cas dels convergents. Per contra, el PSC, ICV i el PP, mantenien la seva proposta 

de formar una circumscripció única que englobés tot el territori.51 Tampoc es va arribar a cap 

consens sobre la proposta de la Comissió d’experts en referència al prorrateig d’escons, doncs 

ERC volia incrementar el repartiment inicial a cada circumscripció, passant dels dos inicials a 

tres, mentre que CiU encara era més contundent en la seva posició i defensava mantenir el que 

els mateixos anomenaven el “repartiment fundacional”.52 “Respecte al prorrateig de les 

vegueries, cal dir que el principi fonamental del prorrateig proposat per CiU és que cap dels 

territoris de Catalunya no perdi representació en comparació amb la que té actualment. (...) 

El prorrateig actual és un prorrateig “fundacional”, i té la legitimitat de ser fruit del consens 

de la Transició i no pas de la imposició d’uns territoris sobre els altres.”53  

 

En les conclusions de la ponència, es va explicar la impossibilitat d’elaborar una proposició de 

llei electoral per a Catalunya, ja que s’expressava que no seria possible un recolzament de dues 

terceres parts dels membres del Parlament donada la distància entre els posicionaments dels 

partits polítics. El professor Agustí Bosch, membre de la Comissió, ho explica amb aquestes 

paraules: “la proposta no va sortir endavant perquè a ningú l’entusiasmava. Ningú va poder 

fer la llei que volia fer, i s’havia d’acabar cedint amb mesures que cap partit estava disposat 

a cedir”. El professor Jaume Magre però, també membre de la comissió, té una altra idea del 

que va passar, que resumeix així: “Tothom sap que d’aquí uns quants anys ningú parlarà de 

CDC o del PSC. Són partits que no tenen un relleu generacional. Però sigui com sigui, cap 

partit no acceptarà un canvi que no li sigui electoralment rentable. Al final a la ponència 

conjunta qui es devia aixecar devia ser en Corominas (ponent per CiU). És una història 

tristíssima, però molt bonica.” 

 
50 MAGRE, F. CUARENTA AÑOS DE LA LEY ELECTORAL PARA EL PARLAMENTO DE CATALUNYA. 

UNED. Teoría y Realidad Constitucional, núm. 45, 2020, ISSN 1139-5583, pp. 379-401. p. 399 

51 Íbidem, p. 399. 

52 Íbidem, p. 399.  

53 Informe de la Ponència de la Comissió d’Afers Institucionals. Butlletí Oficial del Parlament de Catalunya, 7 

de maig de 2010, núm 701, p. 251. 
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CONCLUSIONS 

 

A la introducció d’aquest treball plantejava la hipòtesi de què el fet que a Catalunya no disposi 

ara per ara d’una Llei Electoral pròpia no és conseqüència de dificultats d’ordre tècnic o jurídic, 

sinó del resultat de la “in-voluntat política”. Hem pogut observar que més enllà d’elements 

tècnics, els partits no han tingut la capacitat d’establir els consensos necessaris per a la 

formulació d’una Llei Electoral Catalana. La desviació dels resultats provocada per el 

prorrateig d’escons de cada circumscripció és l’element central sobre el que gira la qüestió. 

Notòriament ha estat així durant els anys de l’hegemonia electoral de Convergència i Unió, 

entre els anys  1980 i 2003, a qui va interessar continuar amb el marc legislatiu electoral heretat 

dels primers anys de la Transició per mantenir justament aquesta hegemonia.  

No descobrim amb això la sopa d’all. Però les fonts analitzades ens han permès anar una mica 

més enllà, fins a mostrar que aquesta incidència positiva per als interessos de CiU de la 

legislació electoral vigent, no s’ha degut tant a l’existència d’una suposada desproporcionalitat 

en la traducció de vots en escons, sinó en la desproporcionalitat generada per un prorrateig que 

dona més representació a les províncies rurals que a les urbanes. D’aquesta manera, hem pogut 

observar que tot i mantenir un grau de proporcional força acceptable pel que fa a la traducció 

de vots en escons en cada circumscripció, no es pot afirmar el mateix pel que fa a la 

proporcionalitat d’escons en relació amb la població de cada circumscripció.  

Però si l’estratègia electoralista de CiU, derivat del seu benefici en l’actual prorrateig que es 

tradueix en una desproporcionalitat en favor seu, i el seu discurs ideològic expliquen 

l’immobilisme legislatiu durant els darrers 20 anys del segle XX, aquestes no són raons 

suficients per explicar perquè Catalunya no tingui encara avui una llei electoral pròpia. Hi ha 

altres factors, també d’ordre polític, que estenen l’ombra de la responsabilitat a altres actors de 

la política catalana. Succeeix així principalment en dos moments.  

El primer moment es produeix immediatament després del retorn de Tarradellas, quan totes les 

forces polítiques catalanes decideixen traslladar aquí la legislació electoral estatal (el RDL 

20/1977, amb algunes precisions incorporades a la Disposició Transitòria Quarta de l’Estatut), 

per tal de poder convocar eleccions legislatives de forma immediata, encara que això suposi 

posposar alguns debats importants. És aquesta impaciència unànimement compartida la que 

explica la superficialitat amb que la Comissió dels 20, on hi eren representades totes les forces 

polítiques catalanes de l’arc parlamentari estatal, va resoldre l’any 1978 el tema de les 

circumscripcions electorals: fossin de dretes o d’esquerres, rurals o metropolitanes, totes es van 
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posar d’acord en deixar per a més endavant la discussió sobre quin havia de ser el model 

d’organització territorial  –i electoral- que es volia per a Catalunya, potser perquè això 

implicava posar-se d’acord sobre el model de país.  

El segon moment es produeix durant el període dels governs tripartits entre el 2003 i el 2010, 

quan semblava que hi havia si més no la voluntat de tornar a posar el tema sobre la taula. Amb 

la modificació aplicada per l’Estatut del 2006, que establia una majoria qualificada de dues 

terceres parts per a poder aprovar la Llei Electoral Catalana, el que es volia era generar un 

element de consens que aglutinés als partits polítics, però lluny d’aconseguir el seu objectiu, 

es va convertir en una eina de bloqueig. En aquesta ocasió la voluntat d’entesa i la flexibilitat 

dels ponents a les respectives comissions tècniques dels anys 2007 i 2010, que van propiciar  

principis d’acords, contrasta amb la rigidesa de les posicions dels representants de les mateixes 

formacions polítiques quan la discussió es trasllada a l’àmbit parlamentari. Ni la mateixa 

Comissió d’Afers Institucionals se n’amaga: no s’avança perquè no hi ha una majoria possible. 

En d’altres paraules, per la “in-voluntat” política de construir el consens que els mateixos 

protagonistes han invocat com a necessari.  

Es pot pensar que la complexitat de l’escenari polític i social dels darrers anys ha  fet decaure 

la necessitat d’una Llei Electoral pròpia del llistat d’objectius immediats del calendari polític 

català. Caldrà veure si la nova correlació forces, especialment dins del bloc independentista, 

conduirà a desencallar la situació. Tanmateix, política és política, i malgrat l’estratègia electoral 

d’ERC sembla que passi per intentar eixamplar el seu sostre electoral a les comarques de l’àrea 

metropolitana, res no fa pensar que estigui disposada a fer-ho a costa de perdre l’avantatge 

comparatiu que li dona la seva estesa implantació territorial.  
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ANNEXES 

 

Annex 1. ENTREVISTA A JAUME MAGRE: 

Si el que volem és acabar-ho ràpid, hem de dir que el càlcul electoral és el que ho impedeix tot. 

Després hi ha una dificultat afegida, que és la majoria qualificada que s’aplica amb l’Estatut 

del 2006. Si volem anar una mica més enllà, hem de parlar del territori i de la visió que tenen 

els partits sobre el territori. El paper de les comarques és fonamental, i veure quin tracte hi han 

tingut els partits és elemental. L’única cosa que distancia als partits és la idea de territori.  

Al 76 el sector comarcalista és CDC i ERC. Unió juga un paper més ambigu, i curiosament, un 

clar defensor és la UCD. Tot i així, els dos més importants són CDC i ERC. El pacte que es 

posa sobre la taula no son les comarques, però és la idea que defensen. El que et vull explicar 

és l’element de fons del territori. El que ells diuen que és la “organització natural” del territori. 

Molts experts ja vaticinaven que l’arrelament territorial de CDC li donaria molt bons resultats. 

40 anys després, Convergència ha seguit mantenint sempre la visió comarcal. Per altra cantó 

hi ha ERC que comença sent comarcalista i finalment abandonen. Per tant, no només existeix 

una qüestió estratègica de càlcul electoral, però també existeix un debat més profund sobre 

quina és la idea del territori de Catalunya.  

S’hi barregen moltes coses. La província no podia ser sota cap concepte una organització 

territorial vàlida, amb el que havien suposat els governadors civils. La comarca, amb el que 

havia estat Catalunya, juntament amb les vegueries s’havia tornat una gran reivindicació.  

Segons el que tinc entès, en el moment de la transició, el paper d’ERC i CDC és pràcticament 

nul en les negociacions. Per tant, el que em comentes, des d’un punt de vista teòric és molt 

interessant, però a nivell pràctic es va negociar? 

Sí, a la comissió dels 20. Per tant, dins de tota la negociació per a l’elaboració de l’Estatut.  

Però on volien reflectir aquestes idees? 

Volien reflectir-ho a l’Estatut. Hi ha una discussió seriosa sobre si s’havia de fer abans una Llei 

Electoral Catalana, o una Llei d’Organització Territorial de Catalunya. Catalunya està feta de 

tal manera, que és molt complicat organitzar territorialment. La província no s’havia acceptat 

mai. Soler Tura, en discussions molt plurals molt intel·ligentment diu: “estem sortint d’una 

dictadura, sobre quin element tenim censos. Sobre les províncies? Doncs endavant.”. No 

obstant, en la comissió dels 20, el debat és molt extens. Finalment s’acaba pactant sobre les 
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províncies, la força pública pressiona, i finalment la proposta que es porta al Congrés és 

vegueries. Al Congrés no li sembla bé i es mantenen les províncies, i es comença llavors a 

parlar de prorrateig.  

Sobre el debat a Barcelona, el que van fer de manera abrupta va ser pràcticament amb un punt 

d’atzar ficar el prorrateig en 85 escons. S’acaba pactant per mil raons: per la necessitat d’anar 

ràpid, per no arriscar-se, per atzar... no es que no tinguessin força per imposar, sinó que hi ha 

moltes altres circumstàncies que fan que ho vulguin tirar endavant sigui com sigui. Qui proposa 

circumscripció única és el PSUC. Per tant, és una discussió que tenim perenne. Va lligada als 

interessos electorals, però també a la idea de Catalunya. Aquesta és la discussió que no s’ha 

tingut mai. Què vol dir territori? Quin sentit té que hi hagi representants de tot arreu? Borruà 

sempre deia que néixer, viure i morir en un mateix lloc és tot un destí. Quan tens una regió 

metropolitana que s’emporta 5.5 milions d’habitants, doncs s’ha de fer alguna cosa al respecte.  

Per tant, s’emplaça a que un cop hi hagi un parlament constituït, es torni a re emprendre el 

diàleg per a formalitzar una Llei Electoral. 

Sempre hi ha el dubte sobre si es pot elaborar la Llei Electoral sense la constitució del 

Parlament, doncs creuen que ha de ser el futur Parlament qui amb la legitimitat que tingui 

aprovi la Llei.  

I per què no. Per què un cop tenim un parlament prou consolidat, per què no es re emprèn el 

debat? 

Els motius són fàcils d’entendre. El PSC queda noquejat. Estaven segurs que guanyarien les 

eleccions, i de cop prenen consciència de què és Catalunya, i que representa el PSC. Els hi és 

molt complicat acceptar el cop i refer-se. No entenen el que ha passat. En segon lloc, és molt 

difícil que puguin fer coalicions, perquè el PSUC es dissol. Perquè el context tampoc ajuda, 

doncs durant la transició l’obsessió per a l’estabilitat no va ajudar, i segurament aquest és el 

motiu que ha portat a la democràcia espanyola a ser una democràcia dèbil. És doncs un país en 

construcció. Això fa que durant cert temps, no sigui en cap dels casos un element primordial, 

doncs té un caràcter simbòlic massa alt.  

Convergència s’arrela al territori de manera rapidíssima. Segurament d’una manera criticable, 

però que va fer molt bé. Convergència a partir del 80 comença a recuperar tots els alcaldes 

franquistes. Convergència els agafa a tots, de la mateixa manera que va fer el PP a Galicia. 

Això és criticable? Segurament sí, però va servir per depurar uns personatges que haguessin 
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fet molt mal a l’estructura municipal. Recicla doncs, gent que en el territori té molt pes. Un fet 

això, i CDC entén que li és un sistema prou favorable, no té cap mena d’incentiu per a canviar 

el sistema electoral. Conec molt pocs estats que el partit que està al poder canviï la llei electoral.  

I l’electorat se’n recorda de que no hi ha llei electoral? És una demanda? 

En aquell període, al cap de molt poc hi haurà un cop d’estat. Aquest moment és tan viu i tan 

intens... La incorporació a la UE... Que aquest és un element completament intranscendent.  

Amb el tripartit torna a aflorar el tema, tot i que no tenen les 2/3 parts del Parlament. Què 

passa aleshores? 

Jo crec que això es reobre perquè l’agenda modernitzadora del tripartit està a anys lluny del 

que era la de Convergència. Implicava molts canvis. Per tant, no és estrany que dins d’aquesta 

agenda, hi entri la Llei Electoral.  

Per altra banda ERC volia demostrar que era capaç. Puigcercós al departament de governació, 

i volia demostrar que era capaç de gestionar-lo. Hi havia un element per tant, d’ètico-moral, de 

propaganda, i de guerra contra CDC. Així doncs, hi entren, però sent molt conscients de la 

dificultat de negociar.  

La forma de funcionar de la comissió va ser molt intel·ligent. En Colomer ens va agafar abans 

de començar individualment, i ens va avisar individualment quines coses directament no 

podíem proposar. La segona cosa que va fer va ser pactar tots els elements als quals es podia 

arribar fàcilment a acords. Vam funcionar per ponències i vam acordar moltíssimes coses fins 

arribar al sistema electoral. Aquí ell va fer una proposta. Una proposta que en el fons era molt 

similar a la que teníem i per tant era molt complicada. Tots vam acceptar aquest sistema perquè 

érem conscients de la importància que sortís una proposta conjunta, que tots havíem renunciat 

a posicions extremes, i que produiria estabilitat. La forma de funcionament va ser intel·ligent. 

La relació entre comissionats va ser molt bona. Un cop es va presentar al Parlament, a la 

ponència conjunta, és evident que tothom sap que va passar, que Convergència s’hi va negar.  

Et podria dir que ens vam tornar a trobar amb la discussió del territori, però no seria cert. Ho 

vam discutir però no es va aplicar.  

Convergència es segueix sentint amb prou força com per a poder bloquejar-ho oi? 

L’Agustí sabia perfectament que el sistema de partits canviaria. Això t’ho permet l’acadèmia. 

D’aquí uns quants anys qui parlarà de CDC o del PSC? Aquests dos partits van morint davant 
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nostre perquè no tenen relleu generacional. Ara bé, a un partit o li és rendible el canvi o no el 

farà. Al final, a la ponència conjunta qui es devia aixecar devia ser en Corominas. És una 

història tristíssima, però molt bonica. Quan es posen d’acord els experts, era el moment idoni. 

Molt mala jugada d’en Maragall col·locant la majoria qualificada. El que pretenia ser un gest 

a la democràcia, ha acabat sent demolidor. 

Maragall n’és conscient? Es va tractar d’un gest o una pressió de Convergència? 

No no, va ser la intenció de crear un gran consens. No va ser en cap cas una pressió de 

convergència, però el resultat ha acabat sent tant brutal que no tenim llei electoral.  

Que en penses sobre l’opció d’aprovar només una llei entorn a “l’administració electoral”? 

No crec que sigui una bona opció. Trobo vergonyós que arribem a aquest extrem. Crec que 

haguem de fer una renúncia tan evident a un símbol tan important no m’entra al cap.  

Crec que tot el procés independentista no ha ajudat a que aquesta opció es pugui contemplar. 

Es podria mal interpretar.   
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Annex 2. ENTREVISTA A AGUSTÍ BOSCH:  

Jo d’experiència d’aquest assumpte, bàsicament la que tinc és que em varen fer membre de la 

comissió d’experts que es va fer el 2005. Cada grup parlamentari va nombrar un expert, i a mi 

em va nombrar el grup de CiU. Va ser una experiència molt interessant, de discussió de temes 

controvertits. 

Qui hi éreu representats i per què? 

Anàvem en condició d’acadèmics. La meitat érem acadèmics, i l’altre afiliats de partits. Va ser 

molt enriquidor. Entre tots vàrem redactar un informe que estava prou bé. La proposta era molt 

conservadora, continuista, doncs era fer més menys el que hi havia, canviant les províncies per 

les vagaries. No hi havia idees molt trencadores. Amb el que si que s’innovava era en l’entorn, 

com per exemple, amb la creació de la Junta Electoral, la forma per votar... en definitiva 

l’administració electoral.  

L’encàrrec us el fan amb l’objectiu de presentar una proposta de Llei? 

L’encàrrec no és redactar la Llei, sinó donar idees que poguessin conduir al parlament a 

redactar la llei. L’informe, de fet, està redactat en l’estil de 50 propostes.  

Per què no va sortir endavant? 

Jo crec que ningú estava entusiasmat amb tirar-ho endavant. Ningú va poder fer la llei que volia 

fer, i s’ha d’acabar cedint amb coses que la gent no volia cedir.  

Quines posicions es contraposen? 

Com a factors insalvables, cap. En una proposta de 50 temes, n’hi ha de més controvertits i de 

menys, però tots són consensos.  

El més complicat segurament és el tema del prorrateig. Jo crec que el principal problema és 

merament tècnic, perquè la gent confon aquest debat amb la proporcionalitat. La 

proporcionalitat no fa referència (des d’un punt de vista merament tècnic) a la quantitat 

d’escons de cada territori.  

La proporcionalitat és la semblança entre la proporció de vots i escons que s’aconsegueix, amb 

independència d’on siguin aconseguits.  

Per exemple: el sistema electoral del País Basc, és molt proporcional perquè les 3 

circumscripcions tenen 25 escons. No hi ha cap circumscripció petita. Això vol dir que fins i 
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tot els partits més petits són representats, i el percentatge de vot pot quedar molt ben representat. 

Per contra, el prorrateig és molt desviat, doncs el percentatge d’escons no va acord al nombre 

de població. El prorrateig és molt desviat, en canvi la proporcionalitat és molt gran.  

Llavors la desviació del prorrateig pot influir en una desviació de la proporcionalitat? 

Això afecta una mica a la proporcionalitat, podria afectar molt si el comportament de les 

diferents circumscripcions fos molt desviat. El cas de Catalunya no és aquest. No hi ha prou 

diferència de comportament electoral com per a que afecti en la proporcionalitat. El 

comportament electoral en les diferents zones de Catalunya són diferents, però no prou per a 

tenir una influència important.  

Creus doncs que el problema és de proporcionalitat? 

Jo el que no crec és que el problema de la proporcionalitat provingui del prorrateig. Prové 

d’altres coses. A Espanya ve de que les circumscripcions són molt petites, i per tant els partits 

petits no poden obtenir representació. A Catalunya doncs aquest no és el problema, doncs les 

seves circumscripcions són prou grans. A les eleccions al Parlament, hi ha una discrepància 

entre el percentatge de vots i el percentatge d’escons.  

La gent parla de proporcionalitat quan en realitat es parla de prorrateig. En 40 anys no han 

tingut la competència de fer un anàlisi tècnic. També és cert que no és una prioritat per als 

partits, i s’ha de tenir en compte que el sistema electoral és quelcom molt tècnic. La gent li diu 

proporcionalitat al prorrateig, i això semblaria només un problema terminològic, però després 

ve el problema. La gent diu que la CE i l’EEUU ha de ser proporcional, i com que la 

proporcionalitat creuen que és tenir un nombre d’escons similar per a cada província, fa que la 

gent es pensi que el sistema electoral està anant en contra del que diu la constitució i l’estat. 

No és el mateix creure que el sistema electoral català té un problema de prorrateig, que creure 

que té un problema de proporcionalitat, perquè el segon sona molt greu. Jo crec que aquest és 

un problema tècnic, perquè s’hauria d’estudiar molt més.  

Aquest és un problema interessat.  

Hi ha sobretot un partit a qui l’interessa mantenir aquest sistema no? 

Si, però per exemple ERC també hi pot tenir un interès. Fer de 3 o 4 diputats un problema tan 

gros no ho trobo raonable. Jo crec que les coses no van per aquí.  

Quina és la teva opinió sobre els pactes de partit? 
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Tots els partits van en funció dels seus interessos, i amb l’Excel és molt fàcil treure resultats. 

Imaginat que en una llei de sanitat es poguessin fer els càlculs igual que amb la Llei electoral, 

mai podria aplicar-se. El problema és que amb la Llei Electoral, és molt quantificable.  

Creus que és només quelcom estratègic, o potser també hi influeix una part ideològica? 

Jo crec que sí que tenen sentit de la justícia, l’únic que aquesta canvia en funció de quina sigui 

la teva posició. A una persona del Pirineu, que li diguin que li trauran diputats és una putada 

immensa. Per tant, únicament per una qüestió estratègica crec que no. És obvi que tenen 

preferències, i saben el que estan defensant. Darrer dels problemes de prorrateig, hi ha una 

concepció del país. ICV per exemple, té una lectora clarament metropolitana. Crec doncs, que 

es tracta d’un equilibri. Crec que influencia una posició de país.  

En relació amb l’Administració electoral, creus que hagués pogut tirar endavant?  

Jo crec que en aquest àmbit hi ha molt recorregut per a fer. El fet de fer una sindicatura 

moderna, que no només es dediqui a ser administració jurisdiccional, sinó que també faci gestió 

de les eleccions, com passa en d’altres països. Crec que tot això està molt bé i que es podria 

tirar endavant. Es podria fer una Llei d’Administració Electoral.  

Crec però que demanar-li als partits que facin això, és tant com demanar-li que facin el ridícul. 

És acceptar la incompetència per a pactar. Tot i això jo crec que sí que hi ha possibilitats 

d’aprovar una Llei d’Administració electoral.  

Possibilitats sí, però necessitat? 

Jo crec que sí que seria útil, i que tècnicament es poden aïllar les dues coses. Crec que és només 

la por a no quedar en ridícul.  

En l’inici, creus que quan s’aposta per aquesta normativa transitòria, estava premeditat? 

La majoria qualificada, apareix al segle XXI. Aquest és un requisit de convergència per a dir 

que ell recolzarà l’Estatut, però que les qüestions que afectin a la meva supervivència, les volia 

blindar. Una altra cosa diferent, és si va ser premeditat que aquest fet beneficiaria a uns. Jo crec 

que no hi havia res premeditat, però es que a més a més, hi ha proves. Convergència, en aquell 

moment, Convergència no és que no sigui la que proposa això, sinó que ni tan sols hi participa. 

Al 79, Convergència era un partit molt menor. En aquell moment els que es posen d’acord són 

la UCD, el PSUC i el tercer partit era el PSOE. Convergència no estava ni convidada. Aquest 

acord era entre PSUC i PSC per un cantó i UCD per l’altre. Per tant, jo estic segur que qui va 
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imposar aquest sistema va ser la UCD. Ja amb la llei espanyola, la UCD va insistir molt en 

benefici dels seus interessos, que les províncies més petites, tinguessin una certa prima, ja que 

eren les províncies on era forta. Per mimetisme doncs, varen fer el mateix a Catalunya.  

Jo crec que en aquell moment ningú podia preveure que podia passar. Estic segur que la majoria 

de gent que va participar estava convençut que al cap de 3 anys s’aprovaria una llei electoral.  
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Annex 3. ENTREVISTA A JORDI CAPO: 

Segurament el per què encara no s’ha fet una Llei Electoral a Catalunya, és per un tema de 

proporcionalitat. Et puc parlar d’algunes experiències.  

Començaré per la Disposició Transitòria de l’Estatut, i com es va fer. A Catalunya hi havia 

l’estatut de Sau, que es va portar a Madrid. En el Palau de la Moncloa quedaven 3 temes per 

resoldre. Es va convocar una reunió per resoldre el tema de la Llei electora, el tema del 

finançament, i el tema de l’arxiu de la Corona d’Aragó. En aquesta reunió hi havia Jordi Pujol 

i Roca Junyent, en Raventós i Martin Audal, en Gregorio Lopez Raimundo i en Soler i Tura. 

Estava presidida per Perez Llorca (diputat de la UCD). Jo hi vaig anar a aquesta reunió (era 

l’únic tècnic).  

Aquesta reunió va començar dient que des del Govern, la proposta catalana de fer les eleccions 

des dels partits judicials era inviable, doncs no hi havia estructura, i que per tant l’única solució 

era fent-ho mitjançant províncies. La part catalana va estar-hi d’acord. El diputat del PP va dir 

que totes les províncies havien de tenir el mateix nombre de representats, immediatament, 

l’altra part va dir que això no podia ser perquè no era proporcional. La reunió va durar hores i 

es feien diferents propostes, però molt poc tècniques que en el fons era un regateig sobre quin 

grau de desproporcionalitat hi hauria. Una reunió molt poc tècnica. En definitiva, es negociava 

quants diputats perdria Barcelona. Ningú tenia cap dada davant. Cap a les 6 de la tarda, es van 

retirar d’aquesta reunió Pérez Llorca, Roca Sunyent, Soler i Tura i Martín Audal. Vaig pensar 

que aleshores es prendria la decisió. Al cap d’una estona tornen i diuen, ens hem posta d’acord, 

i hem pactat que Barcelona perdrà un 10% de la representació. La UCD apostava per una 

màxima desproporció juntament amb CDC i el que menys ho volia era el PSUC.  

Em van encarregar a mi que juntament amb el Martín Villa, acabéssim de donar forma al 

redactat. Martín Villa havia fet la Llei Electoral espanyola del 77. Ens trobem tots dos, i l’únic 

acord que hi havia era que Barcelona perdria un 10%. En Martín en va dir “suposem doncs que 

el parlament tindrà 150 diputats”. Jo li vaig dir que em semblaven massa i que féssim 135. 

Això va anar així, sense més números vam decidir d’aquesta manera el número de diputats que 

tindria Catalunya. 150 em semblaven masses. Sempre he pensat que Catalunya m’hauria de 

dedicar un carrer perquè he fet que s’estalviïn el sou de 15 diputats. Es va abandonar la idea de 

les vegueries perquè no existien, i les eleccions havien de tirar endavant com fos. Per tant, això 

va anar així, no va haver-hi una discussió tècnica. Va ser un simple regateig.  

Tenies la sensació del que s’estava negociant era transitori? 
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Teníem la sensació que la primera llei que faria Catalunya, seria la Llei Electoral de Catalunya. 

Allò era simplement una Disposició Transitòria. Teníem el convenciment que s’aprovaria una 

Llei. En l’ànim de tothom, hi havia el pensament de que es modificaria aviat. El que passa és 

que un cop es produeixen les votacions es veu que aquesta llei dona uns avantatges a les 

províncies de Lleida i Girona.  

En aquell moment no es negocia res més que la proporcionalitat.  

Un cop passen les eleccions comença a guanyar Convergència que no pot pactar amb el PSC i 

el PSUC. CDC comença a tenir una pressió comarcalista interna. La desproporció ja li va bé, i 

per tant no pot fer cap pacte, perquè no hi ha consens.  

Des d’un punt de vista de pressió social, la població reclamava una Llei Electoral, o només es 

parlava als despatxos? 

A la ciutadania no li interessava el tema. Tant li era. És un tema que hi ha moments que apareix 

i els mitjans se’n fan ressò, però no ha estat mai entre la societat. No ha estat mai un gran debat 

entre la gent.  

Per tant durant l’època de Pujol no hi ha cap intenció de modificar res. El tema va apareixent, 

però no se li dona importància.  

En aquest període d’hegemonia de CDC, és evident que no li interessa canviar el sistema 

electoral, però des d’un punt de vista de coherència i ètica, tens la percepció de que es manté 

aquest sistema només per estratègia, o que realment es creu que és justa? 

No hi ha hagut mai un debat públic, però ells defensen que és una qüestió de justícia territorial. 

Tot hi així, s’ha demostrat que premiar zones despoblades, no generen un canvi en les 

polítiques nacionals. Primen els interessos directes.  

Amb l’inici del tripartit, passa una cosa molt poc coneguda. En Joan Saura, que era el Conseller 

de relacions internacionals, a través d’una professora del meu departament, ens va encarregar 

a en Joan Botella i a mi una Llei Electoral. Vam fer una llei articulada, on es regulava tot. 

Aquesta llei, el tema de la fórmula electoral es va tractar, però en el fons aquest tema el veiem 

com un tema de negociar entre partits. Ens va ocupar molt més temes de qualitat democràtica.  

Durant 10 anys vaig ser vocal de la Junta Electoral, i intentava donar resposta a problemes amb 

els que m’havia trobat. Aquesta llei va quedar en un calaix mort, perquè ERC va considerar 

que la Llei Electoral li corresponia a ERC que tenia la Conselleria de Governació. Eren 
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batalletes internes. Bona part d’aquest articulat, després reapareix perquè el Joan Botella està 

a la comissió d’experts.  

Es presenta també una ILP a proposta de Ciutadans pel Canvi. Ens criden altre cop al Botella i 

a mi, i tornem a recórrer al treball que havíem fet. Ens inventem el procediment d’acordió. 

Érem conscients que la proposta era massa original. Aquesta ILP està presentada però no s’ha 

discutit mai. Sempre diuen que s’inclourà en els debats, però és tot mentida. La proposta que 

fa la comissió, era una proposta possibilista. Jo sempre he cregut en una circumscripció única. 

Era una via de no modificar gaire el sistema. Ni això ha tingut prou força per a tirar-ho 

endavant. El sistema està bloquejat.  

Actualment Junts no té dret a veto ja per els resultats que té, però fer una Llei Electoral sense 

Junts, és molt complicat perquè es perd molta legitimitat.  

Realment creus que és necessària una Llei Electoral? 

Una competència que té Catalunya i no la utilitzar és un problema. Hi ha també el problema de 

la representativitat, i cada dia és més evident, perquè entre l’any 79 i ara la població ha anat 

canviant. Catalunya no té Junta Electoral pròpia. Això no vol dir que estigui d’acord de fer una 

Llei Electoral només de l’Administració. Es volia fer una Junta Electoral per solucionar temes 

del procés.  

Creus que hi ha també una qüestió relacionada amb la idea de territorialitat de Catalunya? 

Evidentment. En Rovira i Virgili té un llibret sobre sistemes electorals i defensa per a Catalunya 

la circumscripció única perquè entén que som una sola nació.  
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Annex 4. Dades eleccions Parlament de Catalunya any 1995 de Lleida i Barcelona: 

Dades generals Eleccions de 25 de setembre de 1995. Eleccions al Parlament de Catalunya I – X 

Legislatura. Recuperat de: https://www.parlament.cat/document/composicio/150327.pdf 

 

 

https://www.parlament.cat/document/composicio/150327.pdf
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Annex 5. ENTREVISTA A JOAN RIDAO: 

La meva participació política s’inicia durant el període del tripartit. Malgrat que he estat com 

a lletrat en l’última legislatura, tant la ILP, com alguna proposta del PSC, no hi he intervingut.  

Comença doncs en l’última legislatura de Jordi Pujol, en que hi ha un element íntimament 

vinculat, que és el tema del finançament dels partits. Ho connecto, perquè algun dels elements 

que es van posar sobre la taula, tenien a veure amb el règim electoral. Aquella proposta va venir 

propiciada per una iniciativa del Centre d’Economia. Va haver-hi un principi d’acord, però 

finalment, es va bloquejar per el clàssic empat entre CiU i el PSC. En el Pacte del Tinell, que 

jo hi vaig tenir intervenció, en els apartats institucionals, recordo que es va discutir entre 

d’altres amb en Josep Maria Vallès, l’Isidre Molas, en Pere Esteve i es va discutir sobre el 

dogma de la igualtat del vot, per a que es corregís el que el PSC descrivia com a una gran 

desigualtat (que nosaltres no compartíem).  

Per tant, el tema central sempre ha estat la proporcionalitat? 

La proporcionalitat no ha estat mai en discussió, doncs és un mandat constitucional, sinó com 

interpretar la igualtat del vot. La LOREG té un grau de desproporcionalitat molt més elevat. 

Aquest va ser el primer moment en que va haver-hi aquesta discussió.  

Al llarg d’aquesta legislatura, i auspiciats per Pasqual Maragall, vam tenir una reunió en que 

de manera sorprenent, el president ens va fer l’encàrrec de redactar una Llei Electoral. Nosaltres 

li vam fer la reflexió entorn a la dificultat de la matèria, i més tenint en compte, la impossibilitat 

de tirar-la endavant, doncs convergència sempre s’hi negava.  

Amb quin argument CiU es negava? 

No eren argument molt tècnics, sinó que manifestaven que el sistema ja els hi anava bé, i que 

per tant modificar la transitòria quarta de l’Estatut, no era necessari. Per tant, l’argument era 

que ja els hi estava bé. Ja portaven molts anys sense cap tipus de voluntat política de modificar 

res.  

Recordo una comissió, que jo vaig ajudar a crear, que era una comissió d’experts. Aquesta gent 

va estar discutint sobre diferents sistemes, i hi havia alguna peça que no acabava d’encaixar, 

però que en termes generals es va arribar a alts consensos. Tot i així, va ser posteriorment 

desautoritzat per CiU.  
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Després recordo un altre moment, en que en Joan Saura, i per tant el departament de 

governació, va agafar el tema. Recordo una tècnica que és professora de ciència política de la 

UB, l’Anna Maria Sans Godaiol, que va ser qui va portar el tema, però no va fructificar massa.  

Pel que fa a ERC, quina era la seva opinió? 

Jo puc parlar d’aquella època. Crec que hi ha molts estigmes entorn a la Llei Electoral, amb la 

voluntat clara d’assimilar la posició d’ERC amb la de CiU. Des de 1999 que prenem l’estratègia 

de refermar el nostre vot en zones metropolitanes, per tant, l’estigma d’ERC de ser un partit 

rural, no és certa. Òbviament volíem mantenir les quotes de vot, però no ens inscrivíem 

exclusivament a aquest sector. Altre cosa és que defenséssim que hi hagués un major prorrateig 

en zones menys poblades. La única preocupació era doncs, no sortir molt perjudicats. Nosaltres 

hauríem aprovat un acord com el que va sortir de la Comissió d’Experts.  

Políticament no va ser un bon moment, el fet que es trenqués el govern per l’Estatut. Hi havia 

paral·lelament la negociació del finançament, i després amb l’esclat de la crisi deixa de ser una 

prioritat.  

En converses amb d’altres experts, comentàvem que la impossibilitat de modificar facetes del 

sistema electoral, es pogués negociar entorn a l’Administració electoral. 

Sé que políticament en l’última legislatura es va comentar. Des del meu punt de vista, aquesta 

segregació entre sistema i administració (també elements d’incentivació), francament a mi em 

sembla que no és una manera d’abordar la situació. Primer comentari, hi ha un mite que creu 

que una Llei electoral acabarà amb tots els problemes democràtics del país. Hem de recordar 

que hi ha una LOREG que impedeix un gran marge de moviment. Pel que fa a la 

proporcionalitat i al prorrateig, s’ha d’entomar amb valentia.  

Ho creus rellevant? Ara comentàvem la modificació de l’estatut, creus que és rellevant la 

creació d’una Llei Electoral Catalana? 

Partim de la premissa, i ara com per exemple el cas Juvillà, veiem com s’ha argumentat que 

amb una Llei electoral pròpia no hagués passat. Això no és cert. També hi ha un mandat en 

referència a la proporcionalitat, per tant no crec que hi hagi espai per a un sistema majoritari 

com defensa l’alemany. Dit això, és evident que és una anomalia que no disposem d’una Llei 

electoral pròpia. Podríem disposar de circumscripcions pròpies, podríem regular la durada 

electoral, el tema de les enquestes, tot el tema relatiu a la Junta Electoral... 



Universitat Autònoma de Barcelona Raimon Galve Batet    Llei Electoral Catalana 

 

35 
 

Convergència i PSC, en els temes importants, sempre s’han posat d’acord. Tot i convergència 

tenir una hegemonia important, era impossible tirar una llei electoral sense el PSC. Per a mi hi 

ha un fet important, que és a partir del 99 amb l’emergència de Pascual Maragall. Fins aquell 

moment doncs, per a mi la responsabilitat era comuna.  

Girant doncs, en l’actualitat, segurament és el moment en que ha canviat l’hegemonia de 

forces, per què ara que existeixen majories, no passa res de nou? 

Fa pocs dies sortia la notícia d’una proposta de ponència entre partits. Algunes persones 

consideren que el fet que sigui una ponència conjunta i que s’iniciï amb papers sobre la taula, 

degut a la meva experiència trobo que és molt més difícil conciliar posicions dels partits entorn 

a un full en blanc. No defenso que hi hagués d’haver un projecte de Llei per part del Govern, 

però com a mínim un document previ de base el més plural possible.  

Segurament ja no calen més debats, sinó agafar i posar-se d’acord. 

Correcte, jo crec que ja hi ha hagut un cert consens al sistema Alemany, i per tant el problema 

està en delimitar les circumscripcions. Això s’hauria de reflectir en un document.  

Creus que en la transició, el paper de CiU va ser premeditat? 

Tot indica que CiU no tenia poder polític per a poder negociar. El sistema electoral ja es pre-

conforma amb les normes pre-constitucionals. Curiosament és amb el PSUC i amb el PSOE 

qui negocia la reforma electoral amb al UCD. A partir doncs d’aquesta matriu, quan es va 

l’Estatut, es trasllada el mateix que hi havia en la LOREG. Això es va negociar directament 

amb el PSUC, i per tant, CiU no tenia la importància que tenia.  
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Annex 6. ENTREVISTA A JAUME BOSCH: 

Jo crec que l’inici del tema i  la possible conclusió es troba en l’any 1979. L’any 1979 es pacta 

l’Estatut i es pacta un sistema electoral que es col·loca al final de l’Estatut, com a una disposició 

transitòria que estableix un sistema electoral. En el mateix s’acorda, que per a una hipotètica 

reforma, hauria d’haver-hi una majoria qualificada, amb l’objectiu d’evitar que la Llei Electoral 

canviï perpètuament en funció de qui hi hagi al poder.  

El pacte que es fa, és un pacte que diu: “la Llei electoral fins que no es faci, serà l’espanyola, i 

pel que fa al sistema electoral, donem per a bones les 4 províncies i els hi atribuïm un nombre 

de diputats en funció de la població que hi havia llavors, però ja primant a Girona, Tarragona 

i Lleida per damunt de Barcelona”. Això constitueix un sistema electoral que queda en 

l’Estatut, i que és el que s’haurà d’aplicar fins que no hi hagi Llei Electoral.  

Per què no és va modificar? La meva opinió és que els models que aleshores es sobreposaven, 

tenien fins i tot a veure, amb el model d’organització territorial de Catalunya. És a dir, el PSUC, 

que aleshores tenia força, volia que Catalunya fos província única, i aquí dins, que hi hagués 

vegueries. Això implicava que si la circumscripció era la província única de Catalunya, 

s’hagués tingut una única circumscripció, i conseqüentment un sistema molt més proporcional. 

Per contra, convergència, que era contraria a les províncies, i que insistia amb la constitució de 

les vegueries, ja li anava bé el model basat en les 4 províncies. Conseqüentment aquest model 

s’ha mantingut fins ara bàsicament per què hi ha dos partits que els hi va molt bé: convergència 

i esquerra, i altres dos que no els hi va tan bé: el PSC i el que ara són els comuns. PP i Ciutadans 

també serien partidaris d’una major proporcionalitat. La CUP, primer era partidària de major 

proporcionalitat, però amb l’argument de representació a les províncies ja no li preocupa tant. 

El cas és que, la Llei Electoral en un inici, es basa únicament en com s’ha de decidir en un 

inici, però després ja no hi ha acord.  

El temps avança i no es reforma, i a més a més, hi ha l’agreujant, que aquella partició que es 

va fer per províncies en funció de la població ha variat, doncs encara hi ha més població a 

Barcelona ara, i menys a Lleida que abans, fet que fa que encara augmenti més la desproporció. 

Aquest fet fa que convergència mai hagi tingut interès en desbloquejar el tema. 

Conseqüentment molts dels intents que s’han fet han estat purament estètics, doncs com a 

autonomia històrica és una vergonya que Catalunya no tingui Llei Electoral Pròpia.  
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Jo vaig viure els dos últims intents. Ara n’hi ha hagut un altre, però ha tornat a quedar en res. 

Jo vaig viure el del 2009 (aprox) i el del 2015 que vaig participar en la ponència. Des del 1979 

al 2013 han passat moltes coses, entre d’altres ha quedat en evidència que la llei electoral nova, 

no només era necessària per al tema del Sistema Electoral, sinó que hi ha hagut canvis 

substancials en la societat, que també han fet que es necessiti una Llei Electoral més adequada 

a la realitat. Això és el que fa que l’any 2009 es re emprenguin les negociacions molt 

seriosament.  

El tripartit em fa l’encàrrec, i hi ha un intent. No s’arriba a avançar molt, tot i que s’hi fan textos 

molt elaborats per la negativa clara de Convergència i Esquerra. 

O sigui Esquerra tot i estar al govern s’hi nega. 

Al final tothom fa números, i per tant, encara que el tripartit havia encarregat el projecte, i en 

Maragall ho volia tirar endavant, Esquerra no es va plantejar mai acceptar un sistema de 

circumscripció únic que fes augmentar més la proporcionalitat. A partir d’aquí, comencen a 

sortir vàries propostes: que la circumscripció sigui la província, la comarca... El PSC parla de 

demarcacions petites pensant que així sobretot a l’Àrea Metropolitana i que aquestes fossin 

demarcacions unipersonals (els premiava molt). Tot i així apareix l’altre tema. El de la 

necessitat de renovar democràticament el tema del Sistema Electoral. No entès com a repartició 

d’escons, sinó tot el que engloba l’Administració Electoral.  

En aquest punt, si mires els documents, al 2015 s’arriba a un document que s’arriba a votar en 

Ple i que no va tenir la majoria necessària, però que tenia un ampli suport (més enllà del vot), 

ja que aquest estava condicionat a que no hi havia acord amb el sistema electoral, però si que 

hi havia consens sobre tot lo altre.  

Hi havia el tema d’un mailing conjunt; hi havia el tema del vot electrònic (que començava a 

estar sobre la taula); hi havia el tema de la Sindicatura Electoral Catalana. Aquest és segurament 

una de la gran vergonya. Parlem d’estructures d’Estat i d’Autogovern, i resulta que qualsevol 

cosa que es fa en relació a les eleccions de Catalunya, i l’organisme és la Junta Electoral 

Central. Hi havia acord inclús en com s’havien d’escollir els membres de la Junta.  

Si analitzes el debat final que hi va haver en el Ple l’any 2014 o 15, veuràs que hi ha una 

proposta presentada per la ponència majoritària, però que no té les 2/3 parts. Jo que hi era amb 

Iniciativa, ens vam posar d’acord amb Convergència, Esquerra i la CUP per a tot el tema de 

l’Administració electoral. El PSC ni el PP no veien malament el tema de l’Administració 
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electoral (sí que hi havia petites discrepàncies), però no veien clar l’acord entorn al sistema 

electoral.  

El PSC es va desmarcar d’aquest tema, perquè estem parlant just abans del 2017, quan es 

parlava ja d’un possible referèndum. El mateix Iceta em va dir que amb la constitució d’una  

sindicatura electoral catalana legal, tingués un possible paper amb la legitimació del 

Referèndum. L’Iceta va dir: “imagina’t que passaria si hi hagués un referèndum i la Sindicatura 

l’avalés”. 

Referent al sistema electoral, convergència sobretot, i també Esquerra, van fer molta bandera 

de que ells representaven el territori, que no podia haver-hi centralisme de Barcelona, però hi 

havia models i sistemes presentats (com per exemple el model holandès, que consisteix en que 

les circumscripcions fossin les vegueries, però cada partit tenia l’obligació de presentar una 

llista per vegueria, amb ciutadans d’aquella vegueria). Després, el recompte però es feia a nivell 

nacional. És adir, et podia tocar 1 per a la vegueria del Pirineu i 6 per a la de Barcelona, però 

el del Pirineu havia de ser de Pirineu. Va ser doncs, la demostració de que es podia garantir la 

presència de diputats del territori sense alterar la proporcionalitat. Convergència però, no en 

volia ni sentir parlar.  

Amb quin argument? 

Amb l’argument que ells defensaven el territori, i que si el territori es repartia així, Barcelona 

tenia més pes. Però clar, tenia més pes, perquè tenia més habitants.  

Per mi, des del 1979 fins ara, l’argument de per què no hi ha Llei Electoral és el mateix: perquè 

el sistema que havia de ser provisional, afavoreix a uns, i perjudica als altres.  

Creus que l’any 1979 ja estava meditat, o va ser una qüestió de necessitat d’aprovar-ho 

ràpidament? 

Jo no tinc elements, perquè no hi era, però diria que més aviat era la segona opció. Hem de fer 

un Estatut, i si ara ens embarranquem amb una Llei Electoral no anirem bé. Per tant, posem-

nos d’acord en les 4 províncies, i que hi hagi una majoria qualificada que faci que no es pugui 

imposar als altres. És clar, tants anys més tard, això ja no s’aguanta, i fins i tot l’acord de 

mínims, ha quedat superat per el creixement demogràfic a cada zona.  
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Això provoca que en cada elecció hi hagi un desfalc de 3/4 diputats que guanyen Convergència 

i Esquerra, i perden el PSC i els Comuns. Aquests 4 diputats són molt importants, i més ara 

que s’han instal·lat els dos blocs.  

La realitat és que Convergència i Esquerra sempre han estat conscients de que la seva majoria 

els hi venia facilitada per el fet de que el sistema electoral, és més, hi ha el cas del Maragall del 

2003, que guanya en vots però no té majoria de diputats, i això fa que hi hagi un govern diferent.  

Per tant, a nivell d’eix o problemàtica de discussió política, creus que únicament existeix el 

proporcional. És a dir, que en tota la resta hi ha consens.  

En tota la resta hi ha les diferències lògiques de qualsevol Llei, però l’any 2015 pràcticament 

es va arribar a un acord. Recordo que aleshores vaig fer una proposta que els periodistes en van 

parlar. Vaig dir escolta, com que no ens posem d’acord i és tan urgent reformar l’Administració 

Electoral, fem una Llei de l’Administració Electoral de Catalunya, i que quedi pendent una 

Llei del Sistema Electoral. Ho vam consultar amb els Lletrats i ens van dir que era perfectament 

factible, amb l’única condició de que fos igualment sota majoria qualificada.  

Aquí va coincidir que convergència va dir que no perquè li va fer por que es parlés de la 

proporcionalitat, i el PSC va dir que no per la Sindicatura Electoral. Si s’hagués fet, Catalunya 

tindria Llei Electoral pròpia, moderna, amb totes les innovacions i millores. Es podria incloure 

el fet d’haver de ser de la província per a poder presentar-t’hi; la liberalització dels espots 

públics televisius; el vot de la gent sorda o cega... Si analitzes el document que arriba al Ple 

des de la Ponència de la Llei Electoral, i que surt majoritària però sense els vots suficients... 

Qui la va votar? 

Aquesta part, la vota Convergència, Esquerra, la CUP i Iniciativa. El PSC no per la Sindicatura. 

Per tant, jo crec que és realment lamentable que no hi hagi una Llei Electoral, i si em 

demanessin opinió els hi diria que com a mínim treballéssim per lo altre.  

Ens hem trobat una pandèmia que ha condicionat les formes de votar, ostres, doncs regulem-

ho i modernitzem-ho. Si a partir d’aquí es pot arribar a un acord sobre el sistema electoral 

genial. No obstant, ho veig molt complicat, perquè no partim de 0, doncs hi ha un sistema del 

que es beneficia molt un sector. Haurà d’haver-hi un canvi substancial en l’organització de 

partits, i que per exemple, Junts tingués un daltabaix a Lleida i Tarragona (perquè a Girona no 

el tindran).  
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En certa manera ja està passant, Junts està perdent molt poder en zones tradicionals que està 

activant Esquerra 

Sí, exactament. Igual que Esquerra està guanyant més escons a l’Àrea Metropolitana que 

històricament. Si no es produeix aquest canvi, només amb la voluntat no n’hi haurà prou. 

S’haurien de posar d’acord principalment ERC, Junts i el PSC, però clar defensen interessos 

oposats.  

Potser ens trobem en l’escenari que el procés ha influenciat. Un pacte que fa uns anys, tot i 

que complicat, no hi hauria les reticències de la por que genera a veure on ens posaran a la 

foto, actualment el distanciament entre blocs és molt gran.  

Crear una sindicatura electoral catalana, triada pel Parlament de Catalunya (que és el que tenen 

les altres comunitats) ha estat rebuda per part de mitjans espanyols com un acte de revolució.  

Membres del PSC m’han assenyalat que Lleida és la principal bloquejadora. Creus que la 

província més controvertida és Lleida? 

Per exemple, l’Iceta, quan venia a les reunions elaborava més el discurs. Sectors més propers 

al PSOE es basen exclusivament en el resultadisme.  

Sobre la Sindicatura Electoral s’ha vist la bel·ligerància del PSC. La proposta era molt simple: 

que estigués format per una estructura mixta, representada per membres escollits per partits 

polítics per un cantó, i professors per l’altre. Això tenia la segona lectura que era que s’apropava 

a un referèndum. No obstant, veiem que totes les altres comunitats tenen les seves pròpies 

Sindicatures.  

Hi ha la inèrcia per part dels partits que no els preocupa gaire seguir com estem. Si no hi 

haguessin temes soterrats com la Sindicatura, no hi hauria problema. Fins i tot el PPC estava 

d’acord en tirar endavant amb aquest aspecte (amb la diferència que volien més jutges que 

professors).  

Jo personalment crec que no hi hauria cap mena de problema en tirar endavant l’Administració 

electoral si es deixés de manipular (i gran part de culpa la tenen els mitjans de Madrid) la 

controvèrsia política.  

Jo crec que a la gent, que ballin 2 o 3 diputats no li genera tant interès com les possibles millores 

que generarien més qualitat democràtica enllaçades a una proposta de modificació 

d’Administració electoral.  
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Creus que tots els moviments per part dels partits són estrictament polítics, o creus que també 

actuen per moral? 

El problema, és que el més just pot ser diferent en funció del punt de vista. El PSUC té una 

tradició, i és que el que es defensava era una circumscripció única i vot proporcional. Abans 

de totes les eleccions, el PSUC ho defensava perquè així ho creia, i era un moment en que tenia 

representació de tot arreu. Després si que és cert que tothom ha acabat fent números. Acceptant 

aquesta realitat, a mi em sembla més just el sistema purament proporcional. Com pot ser que 

un vot a Cardona, valgui menys que un vot a Solsona (que està a escassos quilòmetres de 

distància).  

L’argument moral de Convergència és: “estem farts del predomini de Barcelona, i si el fem 

proporcional, les decisions es prendran exclusivament des de Barcelona”. Però clar, des d’un 

punt de vista de justícia, un habitant de Barcelona, podria reivindicar, com és que jo no tinc el 

mateix poder? A més a més, en els consecutius anys de govern Convergent, no ha realitzat 

polítiques que aconseguissin descentrificar la població.  

Esquerra podria ser un desllorigador. Perquè l’Esquerra que jo parlo, tenia molt pocs vots a 

l’àrea metropolitana. Ara que té un vot molt dispers, podria ser un agent desllorigador. Podria 

ser moment de que el PSC i Comuns acceptessin que una proporcionalitat pura és impossible, 

però sí millorar-la.  

El procés, en la mesura que s’ha apostat per una política de blocs, poder sumar amb les fronteres 

tan fortes, és impossible.  
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Annex 7. ENTREVISTA A RAMON ESPADALER: 

Per què costa tant canviar una llei electoral? Jo crec que després de la transició, no crec que hi 

hagi energies per a posar-se d’acord sobre una llei electoral, i es firma per la LOREG i un cop 

iniciada la legislatura, ja es parlaria d’una nova llei electoral. Val dir que totes les altres 

comunitats autònomes ho van fer, però en el cas de Catalunya, paradoxalment no es va fer.  

No es va fer perquè CIU guanyava eleccions i en part gràcies a la prima que hi ha en determinats 

territoris, respecte sectors metropolitans. Per tant, es va anar cristal·litzant la idea que la Llei 

Electoral no havia de ser una prioritat.  

Hi ha una segona reflexió que em sembla interessant. Recordo en qualitat d’Unió, que nosaltres 

teníem una fundació que es deia “Fundació d’Estudis Miquel Coll Aventorn” que editava una 

revista molt interessant que es deia Diàlegs. Era l’única revista a Catalunya que té un article 

d’en Sonvoià (l’apòstol). Era una revista entroncada en el món de la democràcia cristiana 

europea i molt particularment amb la fundació Conrad. Vam fer unes jornades, entorn al 2005 

sobre els sistemes electorals amb l’expectativa d’estimular el treball intel·lectual. En aquell 

moment vam convidar al Dieter Noolland (politòleg alemany). La introducció va ser per mi la 

clau de volta de tot el gran debat que hi ha hagut i hi haurà sobre els sistemes electorals i 

models. Va dir: “jo els hi explicaré com funciona el sistema alemany (amb el qual jo en soc 

molt partidari), però no perdin de vista que el partit que governa no té cap mena d’interès en 

modificar la llei que l’ha portat al poder”.  

A mi em va semblar una reflexió brillant. Crec que a Catalunya això ha passat molt. En l’època 

de majoria absoluta de CIU no hi havia cap mena d’interès. En l’època del tripartit va haver-hi 

intents, però per sort existeixen majories qualificades que fan que els consensos siguin 

necessaris. En aquella època, el poder de CIU encara era suficient com per a bloquejar. 

Posteriorment, tot hi haver intents, no va tirar endavant. En intents posteriors, es va voler 

discernir entre Administració electoral i Sistema electoral. Jo particularment no hi estic gens a 

favor.  

Jo no en soc partidari perquè crec que ha de ser un sistema complert. Crec que hi ha un element 

que és el central (el sistema electoral) i d’altres que són col·laterals. Jo crec que no es pot deixar 

de banda un element tant important. La CE i l’EEAA avalen la proporcionalitat. Si comparem 

la legislació Catalana (per tant l’Espanyola) amb altres territoris que també s’autoanomenen 

proporcionals, som els més proporcionals.  
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Va haver-hi aquests intents, amb els que CIU es va oposar a dissociar. En l’experiència actual 

amb el grup PSC Units per Avançar, es va iniciar les darreres negociacions sense voler discernir 

entre els dos mòduls. Ho tot o no ens hi posem.  

No es va intentar negociar doncs? 

Es va intentar negociar. Recordo que a proposta d’en Ferran Pedret o en David Pérez sí que 

vàrem concloure que no acceptaríem només resoldre una part de la cosa. Més en un context 

generada per la fractura que ha generat el procés, en que deixar en mans només una part de 

l’administració electoral sense haver canviat l’altre, era una cosa que feia molt respecte.  

Creus que la decisió va quedar influenciada per l’hipotètic referèndum? 

Crec que sí, que ho va contaminar. Deixar elements tan sensibles com el cens electora, entre 

d’altres, eren aspectes molt rellevants. Amb una administració electoral pròpia, el debat que 

tenim aquests dies sobre l’escó d’en Juvillà, no sé si podria tenir la Junta Electoral Catalana 

una posició al respecte.  

Jo comparteixo la tesis de que no té sentit fer una cosa i no fer l’altre.  

 

L’altre és que jo no soc partidari d’una proporcionalitat pura (parlo molt a títol personal). Per 

això soc un devot del sistema electoral alemany, perquè troba l’equilibri. No només en la 

proporcionalitat, sinó també en el pes dels partits polítics alemanys.  

Tinc una altre anècdota. No et diré quin portaveu era, però els grups parlamentaris, per bé o 

per mal (jo crec que més per mal), responen al mandat de la direcció del grup d’una manera 

massa imperativa. Si un diputat o diputada treu l’escó en el seu territori, és poc probable que 

sistemàticament atengui a les raons del portaveu. Val a dir que en el meu actual grup 

parlamentari, tenim reserva de vot en 3 matèries: educació, sanitat i temes de consciència. Jo 

puc votar diferent al meu grup en aquests 3 supòsits i previ avís al meu grup.  

Algú em deia que els més contraris al sistema més territorialitat, són els portaveus dels partits. 

Perquè llavors els diputats no es deuen a la disciplina d’un partit, sinó que es deuen al vot dels 

seus conciutadans del territori del qual han emanat.  

En sistemes bipartidistes purs, com a EEUU, són sistemes que segueixen lògiques territorials, 

fet que aquí seria impensable trencar la dinàmica de vot. Els grans adversaris per tant són:  
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1. Els partits que governen.  

2. Tots els aparells dels partits.  

Hi ha també una part positiva. Jo que he estat conseller de medi ambient, crec que hi ha 

qüestions que si es deixen a l’albir dels territoris seria impossible que funcionés. L’equilibri 

està doncs, en buscar un espai central, com el que ha aconseguit Alemanya. Es troba entre la 

importància dels partits polítics, i la representació del territori. Existeixen doncs, unes 

circumscripcions electorals, i després existeixen unes llistes personals. El sistema alemany et 

permet un equilibri. 

Molt provablement, en els territoris, el que tindria més possibilitat d’accedir a un escó, seria el 

que tindria millor accés als mitjans de comunicació.  

Per què no es fa funcionar doncs el sistema Alemany? 

Per a ser equànime, cal una cosa que no crec que defensi ningú, que és augmentar el nombre 

d’escons.  

Crec però en definitiva, que tots han utilitzat la llei electoral com a una eina partidista. Abans 

convergència, ara el bloc independentista... Jo soc pessimista doncs, amb l’actual legislatura.  

I què me’n dius de l’època del tripartit? 

Es va fer una llarga ponència, però la capacitat de bloqueig de CiU, vinculada a l’interès 

territorial, el van bloquejar.  

Creus que en els diàlegs entre partits hi ha hagut sinceritat? Creus que es parla directament 

d’estratègia, o hi ha una visió ideològica? 

Tothom ha fet una acció de tacticisme. Jo crec que ara, i ho comparteixo amb el meu grup 

parlamentari, és que si ens hi posem, cal fer-ho de debò, ja no s’hi valen més intents.  

Creus que és possible? 

Personalment, jo soc pessimista. No conec si els interessos d’ERC i Junts són els mateixos.  

Hauria de ser però, ara un moment òptim per a modificar la llei Electoral, doncs és ara el 

moment en que Convergència ha obtingut els seus pitjors resultats. 

Sé que hi ha hagut converses, s’ha posat com a grup parlamentari, en el marc de desbloquejar 

institucions bloquejades (síndic de greuges...). No veig al parlament centrat en això.  
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L’altre dia parlava amb el Conseller Elena, que aquí sempre s’ha parlat d’una llei d’unificació 

dels cossos de seguretat, i tots els consellers sempre l’han promès. El Conseller Elena em deia: 

jo no, jo no ho faré perquè sé que no es farà. Així doncs, en relació amb la Llei electoral passa 

el mateix. A l’hora de la veritat, tothom ja sap on és la inviabilitat de la llei. Tant debò 

m’equivoqui, perquè seria un dels principals aspectes per a consolidar la democràcia del país.  

Quan estava amb convergència, vaig veure la dificultat d’arribar a acords comuns. Era tal la 

dificultat que estaven exhausts. És similar al que ha passat aquests dies amb la reforma laboral. 

Ara jo crec, que la posició de força fa que l’estructura del govern, faci que ERC i PSC no 

puguin pactar.  

No hi ha cap sistema perfecte, hi ha uns límits constitucionals. Però hi ha un tema primordial 

que és la repartició electoral. Es va posar en debat tot el tema de les vegueries.  

 

 

 

 


